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Protokół Nr XII/15  
  Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego 

z dnia 15 grudnia 2015 roku oraz 11 stycznia 2016 roku  
 
Rozpoczęcie  I części Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego: godz.9.00 
Zakończenie I części Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego: godz. 13.39. 
Miejsce: sala konferencyjna Nr 206 Starostwa Powiatowego w Wałbrzychu 
Radni obecni na posiedzeniu Rady zgodnie z listą obecności stanowiącą zał. Nr 1 do protokołu. 
Obrady XII Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego otworzył Przewodniczący Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego Marek Tarnacki i powitał Radnych oraz zaproszonych gości (lista gości stanowi 
zał. Nr 2 do protokołu). Następnie na podstawie listy obecności (17 radnych obecnych) stwierdził 
quorum niezbędne do podejmowania uchwał.  
Zapytał, czy są uwagi do proponowanego porządku obrad (zaproszenie na posiedzenie Rady wraz z 
proponowanym porządkiem obrad stanowi zał. Nr 3 do protokołu). 
Radny Józef Piksa zawnioskował o wprowadzenie do porządku obrad jako punkt 20: Wybór 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 
Przewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Marek Tarnacki poddał ww. wniosek pod 
głosowanie. 
W wyniku głosowania: 9 za, 0 przeciw, 8 wstrzymujących się (17 radnych obecnych), wniosek 
został podjęty.  
Więcej uwag do porządku obrad nie zgłoszono, zatem w głosowaniu 9 za, 0 przeciw,                            
8 wstrzymujących się (17 radnych obecnych), Rada przyjęła porządek obrad wraz z wprowadzoną 
zmianą: 

1. Otwarcie Sesji.  
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Rady.  
4. Informacja o stanie środowiska, rolnictwa i zasobów naturalnych w Powiecie Wałbrzyskim 

– na podstawie raportu o stanie środowiska w Województwie Dolnośląskim. 
5. Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady i działalności Zarządu pomiędzy Sesjami. 
6. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 

rezygnacji radnego z funkcji Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego.  
7. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 

realizacji i finansowania z gminami Stare Bogaczowice, Walim, Czarny Bór, zadania 
inwestycyjnego pn. montaż instalacji prosumenckich OŻE w ramach Programu 
Prosumenckiego w Powiecie Wałbrzyskim i gminach: Stare Bogaczowice, Walim i Czarny 
Bór.  

8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie 
na 2015 rok. 

9. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały 
Nr XIV/83/13 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 23 grudnia 2013 roku sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego (zmiany dotyczą roku bieżącego 
2015r). 

10. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały budżetowej na 2016 rok Powiatu Wałbrzyskiego: 
- przedstawienie projektu uchwały wraz z autopoprawką  
- opinia RIO 
- opinie Komisji stałych 
- dyskusja  
- podjęcie uchwały 
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11. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2016-2026: 
- przedstawienie projektu uchwały wraz z autopoprawką.  
- opinia RIO 
- opinia Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu, 
- dyskusja 
- podjęcie uchwały. 

12. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały 
Nr XI/63/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 28 października 2015 r. w sprawie 
wysokości stawek opłat za usunięcie pojazdu z drogi i jego przechowywanie na parkingu 
strzeżonym oraz wysokości kosztów powstałych w razie odstąpienia od usunięcia pojazdu.  

13. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany Uchwały 
Nr X/59/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 26 sierpnia 2015 roku, która zmieniała 
Uchwałę VI/16/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 30 marca 2015 roku w sprawie 
określenia zadań powiatu, na które przeznaczone są środki Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2015 roku. 

14. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przystąpienia 
Powiatu Wałbrzyskiego do Stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania Kwiat Lnu z siedzibą 
w Lubawce. 

15. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia na 
czas nieokreślony Gminie Wałbrzych prowadzenia zadania publicznego z zakresu 
powiatowej biblioteki publicznej.  

16. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie uchwalenia 
Programu Ochrony Środowiska dla Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2015-2018 z 
perspektywą do 2022 roku wraz z Prognozą Oddziaływania na Środowisko w/w Programu. 

17. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie planów pracy 
stałych Komisji Rady Powiatu Wałbrzyskiego na I półrocze 2016 roku.  

18. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu 
kontroli Komisji Rewizyjnej na 2016 rok.  

19. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu 
pracy Rady Powiatu Wałbrzyskiego na 2016 rok. 

20. Wybór Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego.  
21. Interpelacje i zapytania radnych. 
22. Wnioski i oświadczenia radnych. 
23. Zakończenie obrad Sesji Rady Powiatu.  

 
 
 
Ad 1 
Zrealizowano. 
Ad 2 
Zrealizowano. 
Ad 3 
Protokół z XI Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego został przyjęty w wyniku głosowania: 17 za,                  
0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych). 
Ad 4 
Przedstawiciel Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska Delegatury w Wałbrzychu 
Teresa Zarodkiewicz na podstawie raportu o stanie środowiska w Województwie Dolnośląskim, 
przedstawił informację o stanie środowiska, rolnictwa i zasobów naturalnych w Powiecie 
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Wałbrzyskim – materiał stanowi załącznik nr 4 do protokołu. Omówiony został stan powietrza na 
terenie powiatu wałbrzyskiego, a także na obszarze całego województwa. Powiedziała, że na terenie 
powiatu wałbrzyskiego, w gminie Szczawno-Zdój, znajduje się jedna stacja pomiaru pyłu.                     
W odniesieniu do pyłu PM10, powiedziała, że na terenie województwa dolnośląskiego zanotowane 
zostały przekroczenia dopuszczalnej ilości dni, z przekroczeniem normy średniodobowej - 
szczególnie w okresie grzewczym. Największymi antropogenicznymi źródłami emisji 
zanieczyszczeń do powietrza, w tym przypadku PM10, są: procesy energetycznego spalania paliw 
oraz przemysłowe procesy technologiczne (tzw. emisja punktowa - ok.8%), komunikacja (tzw. 
emisja liniowa - ok.22%) oraz emisja niska (ok.70%). Poruszyła następnie problem związany                     
z występowaniem wielopierścieniowych węglowodorów aromatycznych, które są związkami silnie 
rakotwórczymi, benzo[a]pirenu. Powiedziała, że związek ten nie został dotąd prawnie unormowany.  
Została natomiast ustalona wartość docelowa, tj. 1µg/m3. Zwróciła uwagę na fakt, że na terenie 
gminy Szczawno-Zdrój i Miasta Wałbrzycha norma benzo[a]pirenu została przekroczona 
sześciokrotnie.  
Przedstawiciel Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska Delegatury w Wałbrzychu  
Lidia Kubacka  omówiła stan wód powierzchniowych i gleb na terenie powiatu wałbrzyskiego. 
Powiedziała, że Inspekcja Ochrony Środowiska prowadzi badania w ramach różnego rodzaju 
monitoringu na sześcioletni cykl badawczy. Monitoring na terenie powiatu wałbrzyskiego w 2014 
roku prowadzony był w siedmiu jednolitych częściach wód, na których wyznaczono 9 przekrojów 
pomiarowo-kontrolnych: cieki krzemianowe należące do rzeki Bystrzycy, Bobru i Nysy Kłodzkiej. 
Ocena opiera się na klasyfikacji elementów biologicznych oraz fizykochemicznych. Odniosła się do 
kwestii cieków znajdujących się na terenie powiatu wałbrzyskiego, informując, że nie stwierdzono 
stanu bardzo dobrego, w jednym zaś przypadku wystąpił stan dobry (Młynówka), w czterech 
przypadkach stwierdzony został stan umiarkowany, a w dwóch przypadkach stan ekologiczny słaby. 
Zreasumowała, że na terenie powiatu wałbrzyskiego występuje tzw. zły stan wód. W odniesieniu do 
wód powierzchniowych wykorzystywane do zaopatrzenia ludności, tj. wodę przeznaczoną do 
spożycia  wymieniła kolejno ujęcia, które zaopatrują mieszkańców w wodę pitną oraz omówiła ich 
stan: Łomnica, Lesk, zbiornik Lubachów i Dębnik. Powiedziała, że w roku 2013 badane były gleby 
wokół Zakładów Koksowniczych „Victoria” S.A., gdzie stwierdzono występowanie węglowodorów 
oraz zanotowano przekroczenia we wszystkich sześciu badanych punktach na terenie ogrodów 
działkowych wokół zakładów. Zanotowano również przekroczenia, które dotyczyły 
wielopierścieniowych wodorotlenków aromatycznych, a w tym   benzo[a]pirenu, a w niektórych 
punktach metali ciężkich. W roku bieżącym wykonywane były badania gleb na obszarach 
NATURA 2000 – masyw Chełmca.  
Radny Arkadiusz Mucha zapytał kiedy następuje stężenie poziomu benzo[a]pirenu w powietrzu. 
Przedstawiciel Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska Delegatury w Wałbrzychu 
Teresa Zarodkiewicz  wyjaśniła, że benzo[a]piren jest składnikiem dymu z palenisk domowych,            
a wydostaje się głównie przy paleniu węglem i drewnem. Powiedziała, że niewłaściwe 
przygotowanie drewna do palenia, a dokładnie jego nieprawidłowe osuszenie znacznie wpływa na 
wzrost ww. składnika w powietrzu. Na zwiększenie benzo[a]pirenu w powietrzu znacząco wpływa 
także transport, a tym samym spaliny samochodowe. Odniosła się do kwestii występowania tzw. 
pyłu zawieszonego PM10 i wyjaśniła, że głównym źródłem pyłu PM10 w powietrzu                        
w europejskich miastach jest emisja ze spalania w indywidualnych systemach grzewczych paliw 
stałych takich jak węgiel, drewno. Niekorzystne warunki meteorologiczne, szczególnie brak wiatru 
i inwersja, w znacznym stopniu sprzyjają kumulowaniu się zanieczyszczeń przy powierzchni ziemi 
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i powstawaniu smogu,  w konsekwencji powodując przekraczanie wartości stężeń dopuszczalnych 
zanieczyszczeń, szczególnie pyłu PM10. Dodała, że przy spalaniu gazu składnik PM10 niemal się 
nie wydostaje. Wyjaśniła, że tlenki azotu należą do najbardziej niebezpiecznych związków 
dostających się do atmosfery w wyniku działalności gospodarczej. Tlenki azotu powstają podczas 
spalania paliw; tworzą się w wyniku utleniania w wysokich temperaturach azotu zawartego w 
powietrzu spalania. Głównymi źródłami emisji dwutlenku azotu jest transport drogowy oraz lokalne 
systemy grzewcze. Na terenach dużych miast dominuje wpływ spalin samochodowych, dlatego 
największe zanieczyszczenia najczęściej występują w sąsiedztwie ruchliwych ulic. 
Radny Arkadiusz Mucha zapytał jakie są unijne lub na poziomie rządowym dyrektywy na obecny 
stan sześciokrotnego przekroczenia normy występowania  benzo[a]pirenu w wymienionych 
gminach. Zapytał również czy Szczawno-Zdrój zagrożone jest  utratą statusu uzdrowiska oraz kiedy 
byłaby szansa na zmianę obecnego stanu. 
Przedstawiciel Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska Delegatury w Wałbrzychu 
Teresa Zarodkiewicz  wyjaśniła, że służby inspektoratów ochrony środowiska odpowiedzialne są 
głównie za dokonywanie pomiarów i wykazywania stanu powietrza. Wnioski z pomiarów 
przekazywane są do władz rządowych i samorządowych.  Inspektoraty nie posiadają mocy 
decyzyjnej. Dodała ponadto, że status większości polskich uzdrowisk jest mocno zagrożony ze 
względu na nadmierne skażenie powietrza. W związku z powyższym na kolejne najbliższe lata 
planowane jest objęcie monitoringiem i przeprowadzenie badań w dolnośląskich uzdrowiskach, 
takich jak: Polanica-Zdrój, Kudowa-Zdrój, Lądek-Zdrój, Duszniki-Zdrój. W odniesieniu do wpływu 
uzdrowisk na stan zdrowia kuracjuszy powiedziała, że w okresie letnim stan powietrza jest dobry. 
Jeśli chodzi o stan powietrza, powiedziała że wszystkie unijne dyrektywy weszły już w obrót 
prawny. Dodała, że na ich podstawie ustalone są normy dopuszczalnej wielkości zanieczyszczeń. 
np. benzo[a]pirenu.  
Radny Bogusław Uchmanowicz zapytał się jaka „kwasowość” jest w glebach na terenie powiatu 
wałbrzyskiego oraz czy przewidziane są dotacje do tzw. wapnowania.  
Przedstawiciel Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska Delegatury w Wałbrzychu 
Teresa Zarodkiewicz wyjaśniła, że WIOŚ bada gleby na obszarach zagrożonych 
zanieczyszczeniami, głównie wokół zakładów przemysłowych i na obszarach NATURA 2000. 
Badanie gleb w zakresie makro i mikroelementów prowadzą stacje chemiczno-rolnicze i Instytuty 
Uprawy Nawożenia i Gleboznawstwa - Państwowy Instytut Badawczy.  Powiedziała, że ostatnio 
wykonywane badania wykazały odczyt gleby głównie lekko kwaśny, a w niektórych punktach 
również obojętny i lekko zasadowy. Nadmieniła, że na terenie gminy Stare Bogaczowice nie były 
wykonywane badania. Powiedziała, że na temat ewentualnych dotacji do utrzymania gleb starostwo 
powiatowe powinno udzielić niezbędnych informacji. Powiedziała, że prace rządowe są na etapie  
opracowywania dokumentów, które miałyby pomóc samorządom monitorować składniki opału na 
danym terenie. Dodała, że mając na celu ograniczenie występowania problemu związanego z 
zanieczyszczeniem powietrza przez nieprawidłowe spalanie opału samorządy wykonują 
termomodernizację budynków, wymieniają kotłownie węglowe na gazowe lub olejowe w 
budynkach komunalnych. Nadmieniła, że obecnie na terenie kraju wdrażane są programy typu np. 
„Kawka”, które umożliwiają wymianę starego pieca na ekologiczne ogrzewanie przy pomocy 
dofinansowania pochodzącego ze środków funduszy ochrony środowiska.  
Przewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Marek Tarnacki ogłosił przerwę,  podczas której 
przedstawiciele Zespołu Pieśni i Tańca Wałbrzych na ręce Przewodniczącego złożyli życzenia 
świąteczno-noworoczne. Zwrócono się do Rady Powiatu, aby miała na uwadze względy i potrzeby 
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młodych osób, które działają w zespole.  
Ad 5 
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura przedstawił „ Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał 
Rady i działalności Zarządu pomiędzy Sesjami” - sprawozdanie stanowi załącznik zał. nr 5 do 
protokołu.  
Przewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Marek Tarnacki otworzył dyskusję. 
Radny Andrzej Lipi ński zapytał o koszt wykonania projektu mapy „Atrakcje Ziemi 
Wałbrzyskiej”. Poprosił następnie o przybliżenie kwestii wykonania projektu. 
Naczelnik Wydziału Organizacyjnego i Spraw Obywatelskich Aneta Błaszkiewicz 
odpowiedziała, że kwestia zakupu mapy pojawiła się w związku z przygotowywaniem materiałów 
promocyjnych. Mapa zawiera najciekawsze miejsca na terenie powiatu wałbrzyskiego                            
z możliwością nanoszenia modyfikacji.  Koszt przygotowania projektu wynosi 1000 zł brutto.  
Radny Grzegorz Walczak odniósł się do kwestii zatrudnienia dodatkowego pracownika 
gospodarczego oraz dokonania zmian w etatyzacji w Wydziale Infrastruktury i Ochrony 
Środowiska. Zapytał ilu pracowników musiałaby liczyć brygada remontowa, żeby uzyskać 
odpowiednią jakość pracy. Wyraził opinię, że forma tzw. outsourcingu byłaby bardziej 
ekonomiczna i efektywna.  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski odpowiedział, że dotąd do 
brygady remontowo-budowlanej zatrudniono jedynie dwie osoby, ponieważ pozostałe osoby 
wykonywały prace w ramach robót publicznych. Aktualnie brygada składa się z trzech osób. 
Brygada realizuje jednocześnie naprawy cząstkowe związane z zabezpieczeniem wyrw                            
w nawierzchni drogi  za pomocą masy na zimno, zaś w okresie zimowym wykorzystuje się tzw. 
otaczarnie. Dodał, że te trzy osoby posiadające odpowiednie uprawnienia to stan docelowy, aby 
zapewnić jej funkcjonalność. 
Radny Andrzej Lipi ński zwrócił uwagę na zabezpieczone środki w budżecie powiatu w związku z 
prowadzonymi sprawami sądowymi. Zapytał ile było takich spraw w 2015 roku oraz na jakie kwoty 
opiewają.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz odpowiedział, że Zarząd Powiatu pracuje nad 
przygotowaniem radnemu odpowiedzi na ww. kwestie, które również zostały poruszone podczas 
minionego wspólnego posiedzenia komisji stałych.  
Radny Arkadiusz Mucha odniósł się do sprawy dotyczącej złożonego na posiedzeniu Zarządu 
Powiatu  wniosku w sprawie zakupu 100 sztuk kalendarzy książkowych dla pracowników starostwa 
z tłoczonym herbem Powiatu Wałbrzyskiego i zapytał który z członków zarządu wstrzymał się przy 
głosowaniu nad wnioskiem Naczelnika Wydziału Organizacyjnego i Spraw Obywatelskich.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz odpowiedział, że to jego głos był głosem 
wstrzymującym.  
Radny Grzegorz Walczak zapytał o sprawę związaną ze wstrzymaniem przetargu na obiekt przy 
ul. Parkowej 9 w Głuszycy, tj. budynku po Zespole Szkół. Przypomniał jednocześnie, że termin 
wyjaśnienia spraw jest bardzo krótki, ponieważ przetarg wyznaczono już na 7 stycznia 2016 roku.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz wyjaśnił, że omawiane sprawozdanie starosty nie 
obejmuje okresu, w którym pojawiła się sprawa ww. przetargu. Zapewnił, że zarząd będzie omawiał 
wspomnianą kwestię na najbliższym posiedzeniu zarządu, a następnie w tej kwestii rozpocznie 
negocjacje, zgodnie z ustaleniami podjętymi podczas wspólnego posiedzenia dwóch komisji rady. 
Dodał, że zarządowi znane jest stanowisko obydwu komisji, których skład również stanowią 
członkowie zarządu.  
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Radny Arkadiusz Mucha nawiązał do przedstawionego na posiedzeniu zarządu przez starostę 
wniosku burmistrza Jedliny-Zdrój w sprawie udzielenia dotacji na współfinansowanie inwestycji 
pn.: „Modernizacja kompleksu sportowo-rekreacyjnego w Jedlinie-Zdroju przy ul. Kłodzkiej”. 
Zapytał następnie kto głosował przeciwko podjęciu ww. wniosku. 
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura odpowiedział, że głosował za udzieleniem dotacji, zaś                       
2 pozostałych członków zarządu głosowało przeciw, argumentując uprzednio swoją decyzję.  
Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie (17 radnych obecnych).  
Radny Arkadiusz Mucha zapytał dlaczego Zarząd Powiatu nie pochylił się dotąd nad  pismem              
z dnia 23 września br. w sprawie Wałbrzyskiego Wodnego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego. 
Przypomniał, że pismo dotyczyło zapewnienia bezpieczeństwa na obszarach wodnych w powiecie 
wałbrzyskim w 2016 roku. Nadmienił, że WWOPR zwraca się w ww. piśmie do starosty 
wałbrzyskiego o zabezpieczenie w budżecie powiatu na 2016 rok środków finansowych w 
wysokości 20.000 zł na prowadzenie działań, które stanowiły przedmiot ww. wniosku.  
Członek Zarządu Powiatu Mirosław Potapowicz przypomniał, że sprawozdanie starosty 
obejmuje okres od 17 października do 5 grudnia br. Dodał, że osobiście spotkał się z prezesem 
WWOPR, któremu została przybliżona kwestia ogłoszonego konkursu. Zapewnił, że Zarząd 
wspiera działania tego typu jednostek.  
Radny Andrzej Lipi ński zapytał do kiedy została podpisana umowa z kancelarią prawną, 
obsługującą starostwo. Zapytał czy został ogłoszony przetarg na obsługę prawną w starostwie.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura odpowiedział, że umowa z obecnie obsługującą starostwo 
kancelarią prawną obowiązuje do końca bieżącego roku.  
Członek Zarządu Powiatu Mirosław Potapowicz dodał, że zostały wysłane  zapytania ofertowe 
do kilku kancelarii prawnych na terenie powiatu, jak również rozważana była kwestia ponownego 
zawarcia umowy z kancelarią (z Wrocławia), która w roku ubiegłym świadczyła usługi dla tut. 
Starostwa. Wspomniał, że kancelaria, o której mowa, zaproponowała jedynie ofertę obsługi 
internetowej. Dodał, że ofertę złożyło konsorcjum Piotra Sosińskiego, Ewy Kwiatkowskiej i 
Wojciecha Koncewicz i Hanny Koncewicz. Powiedział, że zostały rozszerzone godziny 
urzędowania kancelarii do 5 godzin dziennie, co jednocześnie spowodowało wzrost kosztów.  
Zaznaczył, że zakres wykonywanych zadań nie ulegnie zmianie.  
Radny Andrzej Lipi ński zapytał na jaką kwotę będzie opiewała umowa i w jakim stopniu będzie 
się różniła od tej poprzednio zawartej.  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski odpowiedział, że kwota ta 
oscyluje pomiędzy 8,5 tys zł a 5,5 tys zł netto.  
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie (17 radnych obecnych na sali). 
 
Ad 6 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego sprawie przyjęcia rezygnacji radnego z funkcji 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego. Podziękował wszystkim za dotychczasową 
współpracę. Następnie odczytał komunikat władz partii „Prawa i Sprawiedliwości” i przekazał 
dalsze prowadzenie bieżącej sesji rady Wiceprzewodniczącemu Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
Krzysztofowi Krajewskiemu. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję.  
Radny Grzegorz Walczak poprosił radnego Marka Tarnackiego o przybliżenie radnym powodów 
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złożenia swojej rezygnacji z pełnienia funkcji przewodniczącego rady.  
Przewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Marek Tarnacki odpowiedział, że jego 
stanowisko jest spójne ze stanowiskiem partii, przy redakcji którego również pracował.  
Radny  Andrzej Lipi ński odniósł się do wypowiadanych słów Przewodniczącego Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego  Marka Tarnackiego na temat standardów w Starostwie Powiatowym w Wałbrzychu 
i zwrócił się do radnego, aby ustosunkował się do wypowiadanych przez niego zarzutów. Radny 
zwrócił uwagę na fakt, że dotychczas nie sygnalizowano problemów w zakresie ujętym                           
w odczytanego przez przewodniczącego  komunikatu. 
Przewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Marek Tarnacki odpowiedział, że wierzy, że 
radny posiada bieżącą wiedzę na temat jakości zarządzania w starostwie powiatowym, 
przypominając, że radny sprawuje funkcję przewodniczącego komisji rewizyjnej. Wyraził 
zdziwienie, że radny nie wniósł w tym temacie żadnych zastrzeżeń.  
Radny Józef Piksa  zwrócił się do radnego Marka Tarnackiego i powiedział, że jego odczytany 
komunikat budzi wiele wątpliwości. Zauważył, że radny nigdy wcześniej nie sygnalizował 
problemów, o których mówił oraz nie organizował spotkań koalicyjnych, na których byłyby 
przedstawione wskazane kwestie. Stanowczo powiedział, że zarzuty radnego Marka Tarnackiego             
o prowadzonych działaniach na szkodę powiatu są bezpodstawne. Przypomniał, że priorytetem w 
sprawowania mandatu radnego są podejmowana działania na rzecz mieszkańców powiatu.  
Przewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Marek Tarnacki powiedział, że spotkania 
koalicyjne były organizowane, jednak radny Józef Piksa w nich nie uczestniczył.  
Radny Arkadiusz Mucha zwrócił się do starosty wałbrzyskiego z zapytaniem dotyczącym oceny 
sprawowanej dotychczas funkcji  Przewodniczącego Rady przez radnego Marka Tarnackiego.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura powiedział, że kwestia złożonej rezygnacji przez radnego 
Marka Tarnackiego z funkcji Przewodniczącego Rady była jego osobistą decyzją, dodając, że ocena 
sytuacji politycznej również była subiektywną oceną radnego.  
Radny Bogusław Uchmanowicz podziękował Przewodniczącemu Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
Markowi Tarnackiego za dotychczasową dobrą współpracę. Następnie wyraził wolę o wycofaniu 
złożonej przez przewodniczącego rezygnacji z pełnionej przez niego funkcji.   
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Uchwała Nr XII/69/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie  przyjęcia rezygnacji radnego 
z funkcji Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego została podjęta w wyniku głosowania:              
15 za, 1 przeciw, 1 wstrzymujący się (17 radnych obecnych) – uchwała stanowi załącznik nr 6 do 
protokołu.  
Radny Jarosław Buzarewicz w imieniu kluby radnych „Platformy Obywatelskiej” zawnioskował 
o 30. minutową przerwę w obradach. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał ww. wniosek 
pod głosowanie. 
W wyniku głosowania: 9 za, 8 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych) wniosek 
został podjęty. 
Przerwa od godz. 10.42 do godz. 11.15. 
Ad 7 
Radna Dorota Piotrzkowska jest nieobecna na sali obrad (16 radnych obecnych). 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego w sprawie zgody na wspólną realizację zadań Powiatu Wałbrzyskiego z  gminami:  
Czarny Bór, Walim, Stare Bogaczowice, w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Dolnośląskiego na lata 2014-2020, działanie 3.1., na rzecz realizacji projektu 
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„Montaż instalacji prosumenckich OZE w ramach Programu Prosumenckiego w Powiecie 
Wałbrzyskim i gminach: Stare Bogaczowice, Walim, Czarny Bór”. Powiedziała, że pojawiła się 
możliwość aplikowania w przyszłym kwartale 2016 roku o środki unijne w ramach RPO 
województwa dolnośląskiego na działania 3.1 gospodarka niskoemisyjna, gdzie wkład własny 
beneficjentów będzie oscylował w granicach 15%, a dofinansowanie z Unii Europejskiej wyniesie 
85%. Dodała, że preferowane będą projekty partnerskie, które zapewnią wysokie efekty 
ekologiczne. Stąd tez zamierzenia zarządu o wejście w projekt partnerski z ww. trzema gminami.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poprosił                              
o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Uchwała Nr XII/70/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zgody na wspólną realizację 
zadań Powiatu Wałbrzyskiego z gminami: Czarny Bór, Walim, Stare Bogaczowice, w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Donośląskiego na lata 2014-2020, 
działanie 3.1., na rzecz realizacji projektu „Montaż instalacji prosumenckich OZE w ramach 
Programu Prosumenckiego w Powiecie Wałbrzyskim i gminach: Stare Bogaczowice, Walim, 
Czarny Bór”  została podjęta w wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się                 
(16 radnych obecnych) – uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  
Ad 8 
Radna Dorota Piotrzkowska wróciła na salę obrad (17 radnych obecnych). 
Skarbnik Powiatu Joanna Błażuk omówiła szczegółowo projekt uchwały Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na 2015 rok. Powiedziała, że planowany deficyt 
pozostaje bez zmian. Zwiększa się plan dochodów budżetowych o kwotę 208 324 zł, z tego 
dochody bieżące: 208.323 zł i dochody majątkowe: 1 zł. Zwiększa się też plan wydatków 
budżetowych o kwotę 208.324 zł, z tego wydatki bieżące: 186.810 zł i wydatki majątkowe:             
21.514 zł. Planowany deficyt pozostaje bez zmian. Największa pozycje po stronie dochodów, która 
zostaje wprowadzona jest to kwota 154.064 zł. Jest to kwota wynikająca z porozumienia z Gminą 
Głuszyca, gdzie zapewnia powiatowi środki pochodzące z subwencji oświatowej na prowadzenie  
w roku 2015 Zespołu Szkół w Głuszycy.  Po stronie wydatków zabezpieczona zostanie kwota            
13.952 zł w planie finansowym starostwa powiatowego na wypłatę odszkodowania tytułu 
rozwiązania umowy o pracę z pracownikiem starostwa. W zakresie zadań inwestycyjnych 
wprowadzone zostanie nowe zadanie inwestycyjne i zabezpieczone zostaną środki w wysokości           
18.984 zł na zakup oprogramowania finansowo-księgowego w celu zabezpieczenia wspólnej 
obsługi finansowo-księgowej  jednostek, które będą obsługiwane przez starostwo powiatowe  od 
dnia 1 stycznia 2016 roku. Dyrektorzy i kierownicy jednostek oświatowych i placówek opiekuńczo-
wychowawczych złożyli do starostwa ostateczne wnioski dotyczące ich planu finansowego, w 
związku z tym zachodzi konieczność zwiększenia  planu w Zespole Szkół w Szczawnie-Zdroju           
o kwotę  23.441 zł. Wyjaśniła, że spowodowane jest to głównie odpisem na zakładowy fundusz 
świadczeń socjalnych. Dodatkowo, dyrektor Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowawczego  
złożył wniosek o zabezpieczenie środków w wysokości 71 725 zł. Zmiany te spowodowane są 
zwiększonymi wydatkami w zakresie funduszu płac i pochodnymi, w związku z faktem, że od                  
1 września 2015  roku  objęte są opieka wychowawczą również dzieci autystyczne, które 
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uczęszczają do tej placówki. W planie finansowym starostwa na poczet jednostek oświatowych 
zabezpieczone zostaną również 42 362 zł, co związane jest z ewentualnymi wnioskami dyrektorów, 
które mogą złożyć do końca roku bieżącego. Jeżeli nie zostaną złożone wnioski o zwiększenie 
planów finansowych, to kwota ta zasili wolne środki w roku2016. Dodała, że podobna sytuacja 
dotyczy Działu 852 Pomoc Społeczna – placówki opiekuńczo-wychowawcze, gdzie w planie 
starostwa zabezpiecza się kwotę 54 260 zł na ewentualne wnioski dyrektorów. W Dziale 853 
zabezpiecza się i zwiększa plan finansowy Powiatowego Urzędu Pracy o kwotę 8.000 zł. 
Zwiększenie dotyczy odszkodowania z tytułu rozwiązania umowy o pracę z pracownikiem tej 
placówki.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poprosił                        
o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  otworzył dyskusję. 
Radny Arkadiusz Mucha zapytał  na jaki cel zostały zabezpieczone środki finansowe                          
w wysokości 23.000 zł z tytułu funduszu świadczeń socjalnych dla Zespołu Szkół im. Marii 
Skłodowskiej-Curie w Szczawnie-Zdroju. 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk wyjaśniła, że zapisana kwota w budżecie 
powiatu w wysokości 23.000 zł wynika ze złożonego wniosku przez dyrektora Zespołu Szkół                 
w Szczawnie-Zdroju. Przypomniała, że w ostatnim kwartale każdego roku dokonuje się korekty 
zakładowego funduszu świadczeń socjalnych zgodnie z ustawą.  Dodała, że w placówce tej wzrosło 
średnioroczne zatrudnienie, co obliguje dyrektora do zwiększenia świadczenia na konto 
zakładowego funduszu świadczeń socjalnych.  
Radny Grzegorz Walczak zauważył, że w budżecie powiatu zarezerwowana została kwota                 
ok. 200.000 zł na ewentualne dodatkowe wynagrodzenia w starostwie i jednostkach podległych 
oraz  odszkodowania za niesłuszne wypowiedzenia umów o pracę. Według radnego nie jest 
realizowana polityka zmniejszenia wydatków w roku 2015, w związku z czym nie zgadza się z 
takim funkcjonowaniem Zarządu Powiatu i takim budżetem. Przypomniał, że gmina Jedlina-Zdrój 
wnioskowała o środki finansowe na centrum rekreacyjne, a Starosta Wałbrzyski zapewnił, że 
przychyli się do przedmiotowego wniosku. Zapytał czy w budżecie powiatu w roku 2015 zostaną 
wykazane oszczędności, które wskazywał Zarząd na początku roku.  
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk wyjaśniła, że w przypadku, gdyby dyrektorzy 
placówek nie złożyli żadnych wniosków do końca roku, wówczas kwota ta zostanie przeniesiona do 
wolnych środków budżetu powiatu na rok 2016. Obecnie, asekuracyjnie, zabezpiecza się środki na 
ewentualne wnioski dyrektorów poszczególnych jednostek.  
Radny Kamil Orpel  zapytał jakiego rodzaju dodatkowe wnioski mogą składać dyrektorzy 
placówek, skoro już je zgłosili. Zapytał ponadto dlaczego nie było zagospodarowanej kwoty jako 
tzw. wolne środki na rok bieżący. 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk powtórzyła, że dyrektorzy placówek mają 
obowiązek składać ww. wnioski do końca roku, w związku z czym może jeszcze zajść potrzeba 
zwiększenia planów jednostek z tytułu np. zwolnień lekarskich (tzw. L4).  
Radny Andrzej Lipi ński zapytał czy w roku bieżącym odbędzie się jeszcze posiedzenie rady. 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk wyjaśniła, że zarząd powiatu na pewno do 
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końca bieżącego roku będzie obradował, zatem te środki, które zabezpieczy rada powiatu w dziale 
801, 852 umożliwi ą zarządowi dokonanie stosownych zmian, jeżeli zajdzie taka konieczność.  
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na 2015 
rok. 
Uchwała Nr XI/60/15  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na 2015 rok 
została podjęta w wyniku głosowania: 10 za, 0 przeciw, 7 wstrzymujących się, na sali obecnych             
17  radnych – uchwała stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
Ad 9 
Skarbnik Powiatu Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w 
sprawie zmiany uchwały Nr XIV/83/13 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 23 grudnia 2013 roku 
sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poprosił                            
o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie an 2015 
rok. 
Uchwała Nr XII/72/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały Nr XIV/83/13 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 23 grudnia 2013 roku sprawie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego – uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu.  
 
Ad 10 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały budżetowej 
powiatu wałbrzyskiego na 2016 rok. Powiedziała, że: 

• ustala się dochody budżetu powiatu w wysokości 41.693.419 zł, z tego dochody bieżące w 
wysokości 41.539.419 zł oraz dochody majątkowe w wysokości 154.000 zł.  

• ustala się wydatki budżetu w wysokości 46.433.419 zł, z tego wydatki bieżące w wysokości 
39.007.509 zł i wydatki majątkowe w wysokości 7.425.910 zł.  

• ustala się deficyt budżetu powiatu w wysokości 4.740.000 zł, który zostanie pokryty 
przychodami pochodzącymi z zaciągniętego kredytu    

• ustala się przychody powiatu do wysokości 5.000.000 zł z planowanego kredytu 
długoterminowego (okres spłaty nowo zaciągniętego kredytu będzie następował dopiero od 
2017 roku) 

• ustala się rozchody budżetu w wysokości 260.000 zł z tytułu spłaty kredytu, który rada 
zaciągnęła w 2014 roku na działalność inwestycyjną 

• ustala się też roczne limity dla   zobowiązań z tytułu zaciąganych kredytów i pożyczek na 
pokrycie występującego w ciągu roku przejściowego deficytu budżetu w wysokości 
1.000.000 zł i zobowiązań z tytułu kredytu długoterminowego do kwoty 5.000.000 zł.  

• ustala się rezerwę ogólną w wysokości 100.000 zł oraz rezerwy celowe w 350.000 zł, w tym 
na zadania wynikające ze współpracy z organizacjami pozarządowymi:40.000 zł, na zadania 
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w ramach inicjatyw lokalnych: 10.000 zł, na wkład własny w realizację projektów:             
50.000 zł, na zadania budżetu partycypacyjnego: 150.000 zł oraz na realizację zadań 
własnych w zakresie zarządzania kryzysowego: 100.000 zł.   

 
Uchwałą Nr III/219/2015 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu z 
dnia 23 listopada 2015 r. w sprawie opinii o przedłożonym przez Zarząd Powiatu Wałbrzyskiego 
projekcie uchwały budżetowej Powiatu Wałbrzyskiego na rok 2016 wydano pozytywną opinię. 
Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej we Wrocławiu Uchwałą Nr III/218/2015 z dnia 
23 listopada 2016 r.  w sprawie opinii o możliwości sfinansowania deficytu powiatu wałbrzyskiego 
przedstawionego w projekcie uchwały budżetowej na 2016 rok wydał pozytywną opinię                           
o możliwości sfinansowania deficytu Powiatu Wałbrzyskiego przedstawionego w projekcie 
uchwały budżetowej na 2016 rok.  
Po stronie wydatków: 

• na oświatę zabezpiecza się kwotę 9.696.265 zł, ta kwota jest zgodna z zawiadomieniem 
ministra finansów o planowanej subwencji na 2016 rok.  

• w zakresie pomocy społecznej 7.542.485 zł, z tej kwoty na placówki opiekuńczo-
wychowawcze: 3.371.290 zł, a pozostała kwota: 4.171.195 zł, to zadania z zakresu pomocy 
społecznej, które realizuje PCPR w Wałbrzychu 

• w zakresie zadań zleconych, tj. te środki które w formie dotacji celowej powiat otrzymuje od 
wojewody dolnośląskiego, kwota ta będzie wynosić: 6.883.545 zł 

• w zakresie wydatków majątkowych, planuje się zabezpieczyć kwotę:  7.421.910 zł, z tego 5 
mln zł będzie pochodzić z zaciągniętego kredytu, a pozostałe środki będzie stanowił wkład 
własny  

Udział wydatków majątkowych w ogólnych wydatkach budżetu wynosi 16%.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poprosił                            
o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  otworzył dyskusję. 
Radny Grzegorz Walczak zwrócił się do zarządu z zarzutem, że w proponowanym budżecie na 
rok przyszły zapisuje się kolejny wzrost wydatków na wynagrodzenia w starostwie powiatowym. 
Przypomniał, że na początku bieżącej kadencji Zarząd Powiatu zapowiadał, że będzie obniżał 
koszty funkcjonowania tut. Starostwa i jednostek podległych. Poprosił o wyjaśnienie podniesienia 
kosztów wynagrodzeń o kwotę 200.000 zł (dotyczy wynagrodzeń osobowych, bezosobowych, tzw. 
trzynastkę oraz pochodne od wynagrodzeń).   
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz przypomniał, że kwestia 
budżetu powiatu na 2016 rok szczegółowo omawiana była podczas minionych posiedzeń Komisji 
Budżetu i Rozwoju Powiatu, której członkiem jest również radny Grzegorz Walczak.  
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk wyjaśniła, że w stosunku do planu na                           
30 września br., budżet powiatu w zakresie wynagrodzeń  wzrasta o kwotę 70.000 zł. 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski przypomniał, że zostały 
zatrudnione osoby w ramach prac interwencyjnych, na podstawie umowy pomiędzy powiatem 
wałbrzyskim a Powiatowym Urzędem Pracy w Wałbrzychu. Wyjaśnił, ze 50% kosztów jest 
refundowana z PUP w Wałbrzychu oraz 50% kosztów zatrudnienia pokrywa powiat wałbrzyski. 
Dodał, ze po upływie 12 miesięcy od dnia zatrudnienia w formie wskazanej, następuje zatrudnienie 
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na okres trzech miesięcy. Koszty trzymiesięcznego zatrudnienia pokrywa powiat wałbrzyski.  
Zatrudnieni pracownicy głównie wykonują zadania związane z archiwum zakładowym.  
Radny Jarosław Buzarewicz przypomniał, że radni wielokrotnie zwracali się o dokonanie 
szacowania inwestycji i szczegółowego przedstawienia jednego zadania inwestycyjnego, przy wielu 
odcinkach dróg. Zarzucił, że przy planowaniu remontu starostwa powiatowego brakuje pomysłów 
na pozyskanie środków zewnętrznych, pomimo że członkowie komisji wskazywali źródła skąd 
można by je pozyskać. Zapytał ponadto dlaczego w budżecie powiatu na rok 2016 nie zostały 
zabezpieczone środki finansowe w wysokości 100.000 zł na utworzenie powiatowego centrum 
sportów zimowych w Czarnym Borze. Przypomniał, że na ten temat w gminie Czarny Bór 
rozmawiał Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura, zapewniając, że takie środki zostaną uwzględnione 
w budżecie powiatu.  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski zwrócił uwagę na fakt, że w 
załączniku inwestycyjnym wskazane zostały numery dróg, które będą poddane modernizacji. 
Obecnie, do tej modernizacji, trwają założenia na konkretne odcinki dróg i zadania. Kluczem   
podziału będzie udział procentowy w drogach. Zapewnił, że zgodnie z wcześniejszymi 
zapowiedziami, wszyscy radni otrzymają przedmiotowe założenia. W odniesieniu do budowy 
powiatowego centrum zimowego w Czarnym Borze powiedział, że obecnie brak jest możliwości 
sfinansowania tego zadania. Przypomniał, że w trakcie roku budżetowego można w tym zakresie 
dokonywać zmian. Dodał, że podobna sytuacja dotyczyła braku zabezpieczenia środków na 
centrum rekreacyjne w Jedlinie-Zdroju. Powiedział, że jednym z powodów było wydatkowanie 
środków finansowych na wypłatę odszkodowania w kwocie 56.000 zł z powodu braku 
ubezpieczenia drogi w 2010 roku. Nadmienił, że o wykorzystaniu kwoty pochodzącej z tzw. 
wolnych środków, będzie decydować rada w 2016 roku.  
Radny Jarosław Buzarewicz powiedział, że informacje na temat planowanych inwestycji wraz ze 
szczegółowym ich opisem radni powinni otrzymać jeszcze przed głosowaniem nad proponowanym 
budżetem powiatu na 2016 rok.  
Radny Kamil Orpel  powiedział, że budżet powinien być pro rozwojowy oraz powinien 
koncentrować się nie tylko na zaspokajaniu podstawowych potrzeb powiatu, ale także kreować 
nowe zadania w różnych obszarach, nie tylko w obszarach infrastruktury drogowej. Zarzucił, że 
Zarząd Powiatu przedstawia projekt budżetu powiatu, nie wskazując priorytetów. Zauważył, że nie 
zaplanowano środków na wkład własny do projektów z funduszy europejskich. Dodał,  że zaczyna 
się nowy okres programowania 2014-2020 oraz zaczynają się główne konkursy, a w budżecie 
powiatu nie zaplanowano środków na różnego rodzaju inwestycje. Założenia i sposób 
konstruowania budżetu powinien być oparty przede wszystkim na tym, w jaki sposób pozyskać 
środki zewnętrzne. Przypomniał o zapewnieniach Zarządu, że zmiany w strukturze organizacyjnej 
nie będą ponosiły za sobą dodatkowych kosztów. Wzrost wydatków administracyjnych w starostwie 
o prawie 300 tys. zł.  To  jest polityka rozbudowywania administracji. Powiedział, ze takie działania 
wskazują na to, że priorytetem zarządu nie są oszczędności, które następnie będą wykorzystywane 
na nowe inwestycje, a między innymi na wkład własny do inwestycji, które są współfinansowane z 
innych źródeł zewnętrznych, a m.in. ze środków Unii Europejskiej.  Według opinii radnego 
pozostawienie wolnych środków wskazuje na brak pomysłów na ich zagospodarowanie. 
Powiedział, że jeżeli kwota z wolnych środków byłaby zagospodarowana na 2016 rok, może 
wówczas nie byłoby potrzeby zaciągania kredytu w tak wysokiej kwocie 5 mln zł. Zwrócił uwagę 
na fakt, że za każdy 1 milion złotych kredytu naliczane są odsetki, które pomniejszają dochody 
budżetu powiatu. Reasumując powiedział, że proponowany budżet budzi wiele wątpliwości, które 
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dotąd nie zostały wyjaśnione przez Zarząd Powiatu.  
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz powiedział, że Zarząd pracował 
rzetelnie, aby odpowiedzi na zadawane przez radnych pytania były jasne oraz, aby nie budziły 
żadnych wątpliwości.   
Radny Arkadiusz Mucha przypomniał o składanym wniosku Wałbrzyskiego Wodnego 
Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego, w którym zwraca się do Starosty Wałbrzyskiego o 
dofinansowanie do prowadzonych działań w kwocie 20.000 zł. Przybliżył charakter prowadzonych 
działań przez jednostkę oraz zaznaczył, że jej działania nie są finansowane ze środków publicznych. 
Przypomniał, że jednym z podstawowych zadań starosty jest dbałość o bezpieczeństwo i porządek 
publiczny powiatu.  Zapytał czy Zarząd Powiatu uwzględni potrzeby WWOPR w przyszłorocznym 
budżecie. 
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz powiedział, że z prezesem 
WWOPR odbyły się już dwa spotkania, podczas których przedstawiono możliwości ubiegania się o 
środki z budżetu powiatu, głównie w trybie art. 19a (tzw. pozakonkursowym) ustawy z dnia             
24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (Dz. U. z 2014 r., poz. 
1118 ze zm.) . Zapewnił o wspieraniu działań tej jednostki. Powiedział, że jeśli radny wyrazi wolę, 
będzie mógł wziąć udział w spotkaniu i negocjacjach z prezesem WWOPR. 
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały  budżetowej na 2016 rok Powiatu Wałbrzyskiego. 
Uchwała budżetowa na 2016 rok Powiatu Wałbrzyskiego Nr XII/73/15 została podjęta w 
wyniku głosowania: 9 za, 6 przeciw, 2 wstrzymujących się (17 radnych obecnych) - uchwała 
stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura opuścił salę obrad (16 radnych obecnych).  
 
Ad 11 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na 
lata 2016-2026 wraz z autopoprawką. Projekt uchwały uwzględnia możliwość uzyskania 
zewnętrznego źródła finansowania w postaci kredytu. Kredyt byłby spłacany począwszy od roku 
2017 do roku 2026. Poinformowała o otrzymanej opinii z Regionalnej Izby Obrachunkowej, 
stwierdzając, że prognozowane w 2016 roku dochody, wydatki, przychody i rozchody budżetu są 
zgodne z kwotami ujętymi w projekcie uchwały budżetowej na rok 2016, zachowano wymóg 
zrównoważenia budżetu  w części bieżącej, który jest określona w art.  242 ustawy o finansach 
publicznych. W 2016 roku zaplanowano przychody zwrotne, a w kolejnych latach źródłem spłaty 
długu będą planowane nadwyżki budżetowe.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poprosił                            
o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
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głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2016-2026. 
Uchwała Nr XII/74/15  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2016-2026 została podjęta w wyniku 
głosowania: 8 za, 6 przeciw, 2 wstrzymujących się (16 radnych obecnych) – uchwała  stanowi zał. 
nr 11 do protokołu.  
 
Ad 12 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt 
uchwały Nr XI/63/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 28 października 2015 r. w sprawie 
wysokości stawek opłat za usunięcie pojazdu z drogi i jego przechowywanie na parkingu 
strzeżonym oraz wysokości kosztów powstałych w razie odstąpienia od usunięcia pojazdu. 
Następnie poprosił o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Radny Arkadiusz Mucha opuścił salę obrad (15 radnych obecnych). 
Uchwała Nr XII/75/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały Nr XI/63/15 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 28 października 2015 r. w sprawie wysokości stawek 
opłat za usunięcie pojazdu z drogi i jego przechowywanie na parkingu strzeżonym oraz 
wysokości kosztów powstałych w razie odstąpienia od usunięcia pojazdu została podjęta w 
wyniku głosowania 14 za, 0 przeciw, 1 wstrzymujący się (15 radnych obecnych) – uchwała  
stanowi zał. nr 12 do protokołu.  
Ad 13 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił  projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany Uchwały Nr X/59/15 Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego z dnia 26 sierpnia 2015 roku, która zmieniała Uchwałę VI/16/15 Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego z dnia 30 marca 2015 roku w sprawie określenia zadań powiatu, na które 
przeznaczone są środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2015 
roku. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poprosił                            
o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany Uchwały Nr X/59/15 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 26 sierpnia 2015 roku, która zmieniała Uchwałę VI/16/15 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 30 marca 2015 roku w sprawie określenia zadań powiatu, na 
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które przeznaczone są środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 
2015 roku. 
Uchwała Nr XII/74/15  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany Uchwały Nr X/59/15 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 26 sierpnia 2015 roku, która zmieniała Uchwałę VI/16/15 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 30 marca 2015 roku w sprawie określenia zadań powiatu, 
na które przeznaczone są środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w 2015 roku została podjęta w wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw,                     
0 wstrzymujących się (15 radnych obecnych) – uchwała  stanowi zał. nr 13 do protokołu.  
Ad 14 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego do 
Stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania Kwiat Lnu z siedzibą w Lubawce. Następnie poprosił o 
opinie komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przystąpienia Powiatu 
Wałbrzyskiego do Stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania Kwiat Lnu z siedzibą w Lubawce. 
Uchwała Nr XII/77/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przystąpienia Powiatu 
Wałbrzyskiego do Stowarzyszenia Lokalna Grupa Działania Kwiat Lnu z siedzibą w Lubawce 
została podjęta w wyniku głosowania 15 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (15 radnych 
obecnych) – uchwała  stanowi zał. nr 14 do protokołu.  
Ad 15 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt  
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia na czas nieokreślony Gminie 
Wałbrzych prowadzenia zadania publicznego z zakresu powiatowej biblioteki publicznej. Następnie 
poprosił o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie  uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia na czas 
nieokreślony Gminie Wałbrzych prowadzenia zadania publicznego z zakresu powiatowej biblioteki 
publicznej. 
Uchwała Nr XII/78/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia na czas 
nieokreślony Gminie Wałbrzych prowadzenia zadania publicznego z zakresu powiatowej 
biblioteki publicznej  została podjęta w wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw,  0 wstrzymujących 
się na sali obecnych  15  radnych – uchwała  stanowi zał. nr 15 do protokołu. 
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Ad 16 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie uchwalenia Programu Ochrony Środowiska dla 
Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2015-2018 z perspektywą do 2022 roku wraz z Prognozą 
Oddziaływania na Środowisko w/w Programu. Następnie poprosił o przedstawienie opinii komisji. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna Owczarek 
przedstawiła pozytywną opinię komisji do ww. projektu uchwały. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną opinię 
komisji do ww. projektu uchwały. 
Radny Arkadiusz Mucha wrócił na salę obrad (16 radnych obecnych). 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję. 
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura wrócił na salę obrad (17 radnych obecnych). 
Radny Marek Tarnacki opuścił salę obrad (16 radnych obecnych). 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie  uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego  w sprawie uchwalenia Programu 
Ochrony Środowiska dla Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2015-2018 z perspektywą do 2022 roku 
wraz z Prognozą Oddziaływania na Środowisko w/w Programu. 
Uchwała Nr XII/78/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego  w sprawie uchwalenia Programu 
Ochrony Środowiska dla Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2015-2018 z perspektywą do 2022 
roku wraz z Prognozą Oddziaływania na Środowisko w/w Programu została podjęta w wyniku 
głosowania: 15 za, 0 przeciw,  1 wstrzymujący się na sali obecnych  16  radnych – uchwała  stanowi 
zał. nr 16 do protokołu.  
Ad 17 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie planów pracy stałych Komisji Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego na I półrocze 2016 roku.  
Radny Arkadiusz Mucha wrócił na salę obrad (16 radnych obecnych). 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie planów pracy stałych 
Komisji Rady Powiatu Wałbrzyskiego na I półrocze 2016 roku.  
Uchwała Nr XII/80/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie planów pracy stałych Komisji 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego na I półrocze 2016 roku została podjęta w wyniku głosowania:             
16 za, 0 przeciw,  0 wstrzymujących się na sali obecnych 16  radnych – uchwała  stanowi zał. nr 17 
do protokołu.  
Radny Marek Tarnacki  wrócił na salę obrad (17 radnych obecnych). 
Ad 18 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu kontroli Komisji Rewizyjnej na 
2016 rok. Następnie otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego  w sprawie rocznego planu kontroli 
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Komisji Rewizyjnej na 2016 rok.  
Uchwała Nr XII/81/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu kontroli 
Komisji Rewizyjnej na 2016 rok została podjęta w wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw,                     
0 wstrzymujących się na sali obecnych 17  radnych – uchwała  stanowi zał. nr 18 do protokołu.  
Ad 19 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski przedstawił projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu pracy Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego na 2016 rok. Następnie otworzył dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjecie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu pracy Rady 
Powiatu Wałbrzyskiego na 2016 rok. 
Uchwała Nr XII/82/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie rocznego planu pracy Rady 
Powiatu Wałbrzyskiego na 2016 rok została podjęta w wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw,                 
0 wstrzymujących się na sali obecnych 17  radnych – uchwała  stanowi zał. nr 19 do protokołu.  
Przerwa od godz. 12.20 do godz. 12.40. 
Ad 20 
/Wybór Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego/  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski zwrócił się do Rady o 
zgłaszanie kandydatów na funkcję Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego oraz 
przedstawienie i uzasadnienie zgłoszonej kandydatury: 
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz zgłosił kandydaturę Pani 

Doroty Piotrzkowskiej. 
Pani Dorota Piotrzkowska wyraziła zgodę na kandydowanie.  
Więcej kandydatów nie zgłoszono, wobec tego Wiceprzewodniczący Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski zamknął listę kandydatów i poinformował, że został 
zgłoszony tylko jeden kandydat.  

Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz przedstawił uzasadnienie do  
zgłoszonej kandydatury Pani Doroty Piotrzkowskiej. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  zwrócił się do rady o 
zgłaszanie kandydatów do Komisji Skrutacyjnej. Prowadzący obrady zaproponował, aby skład 
komisji był trzyosobowy: 

• Pan Krzysztof Kwiatkowski zgłosił kandydaturę Pani Grażyny Owczarek. Pani Grażyna 
Owczarek wyraziła zgodę. 

• Pan Mirosław Potapowicz zgłosił kandydaturę Pani Ewy Woźniak. Pani Ewa Woźniak 
wyraziła zgodę. 

• Pan Krzysztof Kwiatkowski zgłosił kandydaturę Pana Arkadiusza Muchy, który wyraził 
zgodę. 

 
Rada przez głosowanie: 16 za, 0 przeciw, 1 wstrzymujący się (17 radnych obecnych), przegłosowała 
powołanie Komisji Skrutacyjnej w trzyosobowym składzie: Pani Grażyna Owczarek, Pani Ewa 
Woźniak, Pan Arkadiusz Mucha. 
 
Przerwa od godz. 12.50 do godz.12.58. 
 
Po ukonstytuowaniu się Komisji Skrutacyjnej jej Przewodniczący, Arkadiusz Mucha odczytał 
zasady głosowania wyboru Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego (przy jednym 
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kandydacie) 

• Głosowanie odbywa się poprzez wyczytywanie wg listy obecności, nazwisk radnych, 
wręczenie karty, podejście kolejno do miejsca umożliwiającego radnym tajne (dyskretne) 
dokonanie wyboru kandydata na kartach do głosowania. Następnie wrzucenie karty do urny.  

• Karta do głosowania zawiera brzmienie: „Karta do głosowania w wyborach 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego” oraz pytanie „Czy jesteś za wyborem Pani 
Doroty Piotrzkowskiej na funkcję Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego?”. Pod 
nazwiskiem umieszczone są trzy jednakowe kratki z opisem „za”,  „przeciw”, „wstrzymuję 
się” 

• Radny dokonuje wyboru, poprzez postawienie jednego znaku „X”  
1. Jeżeli radny postawi „X” w kratce pod wyrazem „za” opowie się w ten sposób za 

wyborem kandydata,  
2. Jeżeli radny postawi „X” w kratce pod wyrazem „przeciw”, opowie się w ten 

sposób przeciwko wyborowi tego kandydata, 
3.  Radny może również wstrzymać się od głosu stawiając „X” w kratce pod zwrotem 

„wstrzymuję się”.  
• Głos uważa się za nieważny jeżeli radny na karcie do głosowania: 

1) postawi znak „X” w dwóch lub trzech kratkach;  
2) nie postawi znaku „X” w żadnej kratce; 

• Za kartę nieważną uważa się kartę do głosowania inną niż ta, która została ustalona przez  
Komisję Skrutacyjną  lub nieopatrzona pieczęcią Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

Kandydata na Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego uważa się za wybranego, jeżeli               
w głosowaniu uzyskał liczbę przewyższającą połowę radnych obecnych na sesji – w tym 
przypadku, wymagalna liczba głosów do objęcia funkcji Przewodniczącego Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego wynosi co najmniej 9  głosów „za”.  
Po okazaniu Radzie, że urna do głosowania jest pusta przystąpiono do procedury tajnego 
głosowania. Każdy z radnych otrzymał kartę do głosowania ostemplowaną pieczęcią Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego. Po skreśleniu kartę wrzucano do urny umieszczonej w widocznym miejscu.  
Przerwa od godz. 13.05 do godz. 13.15. 
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej odczytał protokół z ustalenia wyników głosowania w 
wyborach Przewodniczącego Rady Powiatu  Wałbrzyskiego (stanowiący załącznik nr 20 do 
protokołu sesji), z którego wynikało, że za kandydaturą Pani Doroty Piotrzkowskiej głosowało                         
8 radnych, 8 głosów było przeciw, jeden głos był nieważny. Komisja stwierdziła, że podczas 
głosowania nie zaszły okoliczności, które mogły mieć wpływ na ważność głosowania.  
Radny Jarosław Buzarewicz zawnioskował o 30.minutową przerwę. 
Wniosek podjęto w wyniku głosowania: 9 za, 8 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych 
obecnych). 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski wyraził opinię, że skoro punkt 
dotyczący  wyboru przewodniczącego rady został wyczerpany, należałoby realizować kolejne 
punkty wynikające z porządku obrad. Zgodnie ze statutem powiatu, zrealizowany punkt porządku 
obrad nie może być kontynuowany.  
Radca Prawny Piotr Sosiński wyjaśnił, że można stwierdzić, że nie doszło do rozstrzygnięcia, ale 
jednocześnie rozstrzygnięcie to może nastąpić na bieżącej sesji rady.  W przypadku braku 
rozstrzygnięcia, procedurę te można prowadzić od początku. Jednocześnie, można by ogłosić 
przerwę i kontynuować bieżące posiedzenie w innym terminie. Dodał, że zadaniem rady podczas 
przedmiotowego posiedzenia jest wybór przewodniczącego.  
Radny Grzegorz Walczak przypomniał, że do wyboru przewodniczącego rady potrzeba                   
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9 głosów za, których nie było, dlatego przewodniczący nie został wybrany. Powiedział, że nic rady 
do jego wyboru nie obliguje. Pod nieobecność przewodniczącego sesję może prowadzić najstarszy 
wiekiem radny. Powiedział też, że nie widzi potrzeby wyboru przewodniczącego rady na tej sesji.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski ogłosił przerwę                  
w obradach posiedzenia Rady do dnia 11 stycznia 2016 roku.  
 

II część XII Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
 
W dniu 11 stycznia 2016 roku godzina 9,00 Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski 
wznowił XII Sesję Rady Powiatu Wałbrzyskiego. Zmiany do porządku obrad zgłosił Wicestarosta 
Krzysztof Kwiatkowski   proponując rozszerzenie o następujące kwestie: 

• Pkt 21Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w 
budżecie na 2016 rok  

• Pkt 22 Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
powierzenia gminie Czarny Bór obowiązków zarządcy drogi w zakresie pełnienia funkcji 
dla zadania „Przebudowa drogi powiatowej Nr 3367D w Czarnym Borze na odcinku od 
skrzyżowania z drogą wojewódzką Nr 367 do skrzyżowania z drogą powiatowa Nr 3366D i 
wspólnej realizacji tego zadania.  

• Pkt 23 Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia 
zgody na dokonanie darowizny nieruchomości położonej w Głuszycy przy ul. Parkowej 9 
powierzenie nieruchomości  

• Oraz przeniesienie pkt. 20 do pkt 24 w brzmieniu Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady 
Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyboru Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

 Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego przystąpił do procedury przegłosowania 
zaproponowanych zmian. W wyniku głosowania 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się Rada 
Powiatu rozszerzenia porządek obrad o propozycje wskazane powyżej.   
Ad 21 
Skarbnik Powiatu Wałbrzyskiego Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na 2016 rok.  Zmienia się treść załącznika nr 4 do 
uchwały Nr XII/73/15 z dnia 15 grudnia 2015 roku Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
budżetu powiatu na 2016 rok „Wydatki majątkowe na 2016 rok”. Na wniosek Wydziału 
Infrastruktury Powiatu i Ochrony Środowiska zmniejsza się plan finansowy Starostwa na zadaniu 
inwestycyjnym pn.: „Modernizacja instalacji sanitarnej w Zespole Placówek Resocjalizacyjnych w 
Walimiu” w celu zabezpieczenia środków na nowe zadania inwestycyjne pn.: „Termomodernizacja 
budynku szkoły Zespołu Placówek Resocjalizacyjnych ul. Nowa Kolonia 9, Walim”. Tym samym 
zostają zabezpieczone środki w wysokości 35.000 zł.  Zmiana ta związana jest z faktem możliwości 
aplikowania od dnia 29 stycznia br. o środki z Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Dolnośląskiego.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  otworzył dyskusję. 
Radny Kamil Orpel poprosił o przybliżenie kwestii zadania dot. „Modernizacja instalacji 
sanitarnej w Zespole Placówek Resocjalizacyjnych w Walimiu” 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski odpowiedział, że przesuwane są 
zadania w ramach załącznika inwestycyjnego. Dodał, że nie został doprecyzowany termin realizacji 
podejścia kanalizą do Zespołu Placówek Resocjalizacyjnych w Walimiu. Termin ten znany będzie 
w drugiej połowie roku. W sytuacji, gdy przyłącze będzie mogło zostać wykonane, wówczas 
zostaną uzupełnione środki i zadanie będzie realizowane. Zaznaczył, że jednym z warunków 
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złożenia wniosku o dofinansowanie do termomodernizacji jest kwestia literalnego zapisu zadania w 
budżecie powiatu.  
Radny Jarosław Buzarewicz zapytał jaka jest wartość zadania inwestycyjnego 
„Termomodernizacja budynku szkoły Zespołu Placówek Resocjalizacyjnych ul. Nowa Kolonia 9, 
Walim”. Wyraził słowa uznania wobec działań związanych z pozyskiwaniem środków 
zewnętrznych na realizację zadań powiatu. 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski środki, które obecnie są 
zabezpieczane będą służyć opracowaniu dokumentacji i wykonaniu audytu oraz wykonania 
dokumentacji kosztorysowo-projektowej w realizacji zadania. Po uzyskaniu ww. dokumentacji 
wszyscy radni zostaną powiadomieni o kosztach realizacji tego projektu.  
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na 2016 
rok. 
Uchwała Nr XII/1/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na 2016 rok 
została podjęta w wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się na sali obecnych             
17  radnych – uchwała stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
Więcej uwag nie zgłoszono. 
 
Ad 22 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski przedstawił projekt uchwały Rady 
Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie  powierzenia Gminie Czarny Bór obowiązków zarządcy drogi w 
zakresie pełnienia  funkcji dla zadania pn. Przebudowa drogi powiatowej nr 3367D w Czarnym 
Borze na odcinku skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 367 do skrzyżowania z drogą powiatową nr 
3366D i wspólnej realizacji tego zadania. Powiedział, że wójt gminy Czarny Bór zwrócił się do 
Powiatu Wałbrzyskiego o rozważenie możliwości wspólnej realizacji tj. odbudowy drogi nr 3367D. 
Dodał, że jest to ul. XXX-lecia - odcinek od drogi wojewódzkiej do odcinka, który planuje się 
wyremontować w ramach Narodowego Programu Przebudowy Dróg Lokalnych. Wójt rezygnuje z 
realizacji zadań na terenie swojej gminy na rzecz wspólnej realizacji Według wstępnych ustaleń 
wniosek złoży gmina Czarny Bór, która też będzie pełnić rolę inwestora.  Dodał, że gmina Czarny 
Bór partycypuje w kosztach wykonania zadania w 50%  (ok. 500.000 zł), jak również powiat 50% . 
Powiedział ponadto, że w roku bieżącym planuje się wykonanie dokumentacji i złożenie wniosku. 
Rozpoczęcie realizacji zadania możliwe będzie dopiero w 2017 roku. Dodał, że z uwagi na fakt, ze 
jest to droga powiatowa proponowane rozwiązanie jest korzystne zarówno dla powiatu, jak i dla 
mieszkańców  gminy Czarny Bór.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  otworzył dyskusję. 
Radny Jarosław Buzarewicz zapytał z jakich inwestycji Gmina Czarny Bór zrezygnuje na rzecz 
wykonania przedmiotowego zadania oraz czy planuje się lub też, czy gmina Czarny Bór wyraża 
wolę, aby wskazana droga została w przyszłości przekazana gminie Czarny Bór. 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski gmina Czarny Bór realizuje 
zadania inwestycyjne w zakresie odbudowy swoich dróg. W ramach środków PROW gmina  
zrealizuje  zadanie dotyczące odbudowy drogi powiatowej wraz z infrastrukturą. Podkreślił, że 
droga, o której mowa przebiega przez centrum  miejscowości, gdzie znajdują się główne budynki 
użyteczności publicznej typu szkoła, biblioteka.  Nadmienił, że nie posiada obecnie wiedzy na 
temat ewentualnej rezygnacji z jakichkolwiek inwestycji przez gminę Czarny Bór. Powiedział, ze 
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obecnie nie są prowadzone  rozmowy na temat przekazania przedmiotowej drogi gminie czarny 
Bór. Dodał, że Zarząd jest przychylny na rozwiązania dotyczące możliwości przekazania dróg. 
Zaznaczył przy tym, że przejęcie drogi i infrastruktury wiąże się ze znacznymi kosztami 
związanymi z jej utrzymaniem.  
Radny Kamil Orpel zapytał czy nie byłoby zasadne, gdyby w zamian za angażowanie środków 
powiatowych w remont poszczególnych dróg, gminy przejmowały te drogi tym samym 
utrzymywały. Dodał, że taki krok spowodowałby oszczędności na utrzymaniu  dróg. Oszczędności 
na wydatkach bieżących można by przeznaczyć na kolejne zadania inwestycyjne. W roku bieżącym 
zaplanowana jest kwota 1.200.000 zł na budowę kolejnego etapu obwodnicy Czarnego Boru, czy 
prpoozycja, która zostala złożona przez wójta Czarnego Boru.   
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski 
Radny Kamil Orpel zapytał dlaczego planuje się obecnie wykonanie remontu akurat wskazanego 
odcinka drogi. Przypomniał, że potrzeby inwestycyjne występują w każdej gminie  powiatu. 
Radny Józef Piksa przypomniał, że od 1998 roku tylko dwie gminy zdecydowały się przejąć drogi 
od powiatu: Gmina Jedlina-Zdrój i Gmina Czarny Bór. 
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie Czarny 
Bór obowiązków zarządcy drogi w zakresie pełnienia  funkcji dla zadania pn. Przebudowa drogi 
powiatowej nr 3367D w Czarnym Borze na odcinku skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 367 do 
skrzyżowania z drogą powiatową nr 3366D i wspólnej realizacji tego zadania. 
Uchwała Nr XII/2/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie Czarny 
Bór obowiązków zarządcy drogi w zakresie pełnienia funkcji inwestora dla  zadania  pn. 
Przebudowa drogi powiatowej nr 3367 D w Czarnym Borze na odcinku od skrzyżowania z 
drogą powiatową nr 3366 D do skrzyżowania z drogą wojewódzką nr 367  i wspólnej realizacji 
tego zadania została podjęta w wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw,  1 wstrzymujący się na sali 
obecnych 17 radnych – uchwała stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
 
Ad 23 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski przedstawił projekt  uchwały 
Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie darowizny nieruchomości 
położonej w Głuszycy przy ul. Parkowej 9. Jak podkreślił Burmistrza Miasta Głuszyca Roman Głód 
działając na podstawie Uchwały Rady Miejskiej w Głuszycy Nr XVI/106/2015               z dnia 
24.11.2015r. dot. nieodpłatnego przejęcia na rzecz Gminy Głuszyca nieruchomości zabudowanej 
budynkiem byłego Zespołu Szkół w Głuszycy, wyraził wolę przejęcia tego budynku na rzecz 
wykonywania w nim zadań publicznych tj. zlokalizowania siedziby Urzędu Gminy w Głuszycy. 
Zamiar ten przedstawił również radnym Rady Powiatu na posiedzeniu  połączonych Komisji 
Budżetu i Rozwoju Powiatu Wałbrzyskiego oraz Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji 
Powiatu. Następstwem tego spotkania było złożenie do Zarządu Powiatu wniosku, którego 
konsekwencją jest ten projekt uchwały.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  otworzył dyskusję. 
Radny Grzegorz Walczak zaapelował o przyjęcie uchwały.   
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski poddał pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia zgody na 
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dokonanie darowizny nieruchomości położonej w Głuszycy przy ul. Parkowej 9. 
Uchwała Nr XII/3/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia zgody na dokonanie 
darowizny nieruchomości położonej w Głuszycy przy ul. Parkowej 9 została podjęta w wyniku 
głosowania: 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się na sali obecnych 17 radnych – uchwała stanowi 
załącznik nr 23 do protokołu. 
 
Ad 24  
Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyboru 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski  zwrócił się do 
radnych o zgłaszanie propozycji kandydatów na funkcję Przewodniczącego Rady Powiatu. 
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz zgłosił kandydaturę radnej Doroty Piotrzkowskiej, 
która wyraziła zgodę na kandydowanie. 
Radny Andrzej Lipi ński zgłosił kandydaturę radnego Grzegorza Walczaka, który wyraził zgodę 
na kandydowanie.  
Innych kandydatów nie zgłoszono. 
Wobec powyższego Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski zamknął listę kandydatów i 
poprosił o zgłaszanie radnych do komisji skrutacyjnej, co najmniej trzech kandydatów. 
Wicestarosta Krzysztof Kwiatkowski zgłosił trzy kandydatury: 
- radnej Grażyny Owczarek, która wyraziła zgodę; 
- radnej Ewy Woźniak, która wyraziła zgodę; 
- radnego Arkadiusza Muchy, który nie wyraził zgody. 
Radny Kamil Orpel  zgłosił kandydaturę radnego Marka Tarnackiego, który nie wyraził zgody. 
Wiceprzewodniczący Rady Stanisław Janor zgłosił kandydaturę radnego Jarosława Buzarewicza, 
który wyraził zgodę. 
Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski  poddał pod głosowanie powołanie komisji 
skrutacyjnej w trzyosobowym składzie: Grażyna Owczarek, Ewa Woźniak i Jarosław Buzarewicz. 
Rada jednomyślnie (17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się) powołała komisję skrutacyjną. 
Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski poprosił komisję o ukonstytuowanie się i 
przeprowadzenie tajnego głosowania, a w tym celu przygotowanie zasad i kart do głosowania. 
Na czas pracy komisji Wiceprzewodniczący Rady ogłosił 5 minutową przerwę w obradach.  
Po przerwie Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej Jarosław Buzarewicz przedstawił zasady 
głosowania w wyborach na Przewodniczącego Rady przy dwóch kandydatach:  
Głosowanie odbywa się poprzez wyczytywanie wg listy obecności, nazwisk radnych, wręczenie 
kart, podejście kolejno do miejsca umożliwiającego radnym tajne (dyskretne) dokonanie wyboru 
kandydata na kartach do głosowania. Następnie wrzucenie kart do urny.  

1. Karta do głosowania zawiera brzmienie: „Karta do głosowania w wyborach 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego” oraz pytanie „Czy jesteś za wyborem na 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego radnego:”. Poniżej są wymienieni 
kandydaci z imienia i nazwiska, a obok umieszczona jest kratka z opisem „tak”. Na dole 
karty z prawej strony umieszczona jest kratka z opisem „wstrzymuję się”. 

2. Radny dokonuje wyboru, poprzez postawienie jednego znaku „X” na karcie 
do głosowania : 
1) w kratce przy nazwisku jednego kandydata (w takim przypadku głos oddany za jednym 

kandydatem uznaje się jednocześnie za głos oddany przeciwko drugiemu z 
kandydatów),  lub   
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2) w kratce z oznaczeniem : „wstrzymuję się”.  
3. Głos uważa się za nieważny jeżeli radny na karcie do głosowania: 

1) postawi znak „X” w więcej niż jednej kratce;  
2) nie postawi znaku „X” w żadnej kratce; 

4. Za kartę nieważną uważa się kartę do głosowania inną niż ta, która została ustalona przez  
Komisję Skrutacyjną  lub nieopatrzoną pieczęcią Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

Kandydata na Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego uważa się za wybranego, jeżeli w 
głosowaniu uzyska, co najmniej 9 głosów „za”.  
Nadmienił również, że głosowanie ma charakter tajny i za złamanie zasady tajności głosowania, 
zgodnie z art. 251 Kodeksu karnego grozi kara grzywny, kara pozbawienia wolności. Zwrócił się 
również do radnych, aby wszyscy głosujący posługiwali się tym samym długopisem, który znajduje 
się w miejscu tajnego głosowania. 
Radca Prawny Piotr Sosiński poinformował radnych, że głosowanie personalne przewidziane w 
ustawie o samorządzie powiatowym ma charakter tajny tzn. że radny ma prawo do zachowania 
informacji na kogo głosował, a czynem zabronionym jest ingerowanie w tryb głosowania. 
Podkreślił natomiast, że czym innym jest gdy radny sam, dobrowolnie podzieli się np. z koleżanką 
informacją na kogo oddał głos. Stroną, która może popełnić czyn zabroniony skierowany przeciwko 
prawu do tajności wyborów jest każdy, kto naruszałby prawo radnego do zachowania tajności 
głosowania np. przez podglądanie.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz uznał, że nadinterpretacją radnego Jarosława 
Buzarewicza jest wymóg skreślania jednym długopisem.  
Radca prawny Piotr Sosiński wyjaśnił radnym, co dokładnie kryje się pod wspomnianym przez 
radnego Jarosława Buzarewicza art. 251 Kodeksu karnego, cyt. „Kto, naruszając przepisy o tajności 
głosowania, wbrew woli głosującego zapoznaje się z treścią jego głosu, podlega grzywnie, karze 
ograniczenia wolności albo pozbawienia wolności do lat 2.” Jednak jeżeli radny sam, z własnej woli  
podzieli się informacją na kogo głosował, to tego rodzaju zachowanie nie można traktować jako 
czyn zabroniony. Stwierdził ponadto, że nie ma przepisów, które w sposób detaliczny regulują 
jakim długopisem radny ma zakreślać na karcie do głosowania. Nie ma również przepisów, które 
wymuszałyby na radnym, głosowanie w miejscu do tego wyznaczonym. Interpretacja ta należy do 
reguł dobrego obyczaju i zasad dobrej współpracy radnych.  
Komisja po wszystkich wyjaśnieniach przystąpiła do procedury głosowania. Radni wyczytywani z 
listy obecności, otrzymywali kartę do głosowania i podchodzili do miejsca, które zapewniało 
radnym dyskretne tajne oddanie głosu. Po głosowaniu Wiceprzewodniczący Rady ogłosił 5 
minutową przerwę w obradach w celu przeliczenia głosów i przygotowania protokołu przez 
Komisję Skrutacyjną.  
Po przerwie Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej Jarosław Buzarewicz odczytał protokół z 
przeprowadzonego głosowania (stanowiący załącznik Nr 24 do protokołu) informując, że w wyniku 
głosowania żaden z kandydatów nie uzyskał wymaganej większości głosów: Dorota Piotrzkowska 8 
za i Grzegorz Walczak 8 za – 1 głos był głosem nieważnym.   
Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski ogłosił 15 minutową przerwę.  
Po przerwie  Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski zwrócił się do Rady Powiatu o 
zgłaszanie kandydatów na funkcje Przewodniczącego Rady.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz zgłosił kandydaturę radnej Doroty Piotrzkowskiej. 
Radny Kamil Orpel  zawnioskował, aby przerwać obrady sesji do kolejnego poniedziałku.  
W wyniku przeprowadzonego głosowania (8 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się – 17 radnych na 
sali) wniosek został odrzucony.  
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Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski ponownie zwrócił się do Rady Powiatu o 
zgłaszanie kandydatów na funkcje Przewodniczącego Rady. 
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz zgłosił kandydaturę radnej Doroty Piotrzkowskiej, 
która wyraziła zgodę na kandydowanie. 
Radny Andrzej Lipi ński zgłosił kandydaturę radnego Grzegorza Walczaka, który wyraził zgodę 
na kandydowanie.  
Innych kandydatów nie zgłoszono. 
Wobec powyższego Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski zamknął listę kandydatów i 
zapytał czy rada wyraża zgodę, aby pozostawić poprzednio wybraną komisję skrutacyjną do 
przeprowadzenia kolejnego głosowania Przewodniczącego Rady. Rada wyraziła zgodę przez 
aklamację.  
Po przerwie Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej Jarosław Buzarewicz przedstawił zasady 
głosowania w wyborach na Przewodniczącego Rady przy dwóch kandydatach:  

1. Głosowanie odbywa się poprzez wyczytywanie wg listy obecności, nazwisk radnych, 
wręczenie kart, podejście kolejno do miejsca umożliwiającego radnym tajne (dyskretne) 
dokonanie wyboru kandydata na kartach do głosowania. Następnie wrzucenie kart do urny.  

2. Karta do głosowania zawiera brzmienie: „Karta do głosowania w wyborach 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego” oraz pytanie „Czy jesteś za wyborem na 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego radnego:”. Poniżej są wymienieni 
kandydaci z imienia i nazwiska, a obok umieszczona jest kratka z opisem „tak”. Na dole 
karty z prawej strony umieszczona jest kratka z opisem „wstrzymuję się”. 

3. Radny dokonuje wyboru, poprzez postawienie jednego znaku „X” na karcie 
do głosowania : 
3) w kratce przy nazwisku jednego kandydata (w takim przypadku głos oddany za jednym 

kandydatem uznaje się jednocześnie za głos oddany przeciwko drugiemu z 
kandydatów),  lub   

4) w kratce z oznaczeniem : „wstrzymuję się”.  
4. Głos uważa się za nieważny jeżeli radny na karcie do głosowania: 

1) postawi znak „X” w więcej niż jednej kratce;  
2) nie postawi znaku „X” w żadnej kratce; 

5. Za kartę nieważną uważa się kartę do głosowania inną niż ta, która została ustalona przez  
Komisję Skrutacyjną  lub nieopatrzoną pieczęcią Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

Kandydata na Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego uważa się za wybranego, jeżeli w 
głosowaniu uzyska, co najmniej 9 głosów „za”.  
Komisja przystąpiła do procedury głosowania. Po oddaniu głosu przez drugiego radnego 
wyczytanego z listy obecności przygotowanej alfabetycznie, Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej 
uznał, że nastąpiło naruszenie zasad głosowania ustalonych przez Komisję Skrutacyjną i zwrócił się 
do mecenasa z zapytaniem czy z uwagi na oddanie przez radnego głosu w miejscu do tego nie 
przeznaczonym, została złamana zasada tajności głosowania. 
 Radca prawny Piotr Sosiński ponownie przypomniał radnym, że złamanie zasady tajności odnosi 
się nie do osoby dokonującej wyboru, a do osoby, która wymuszałaby na głosującym ujawnienie na 
kogo został oddany głos.  
Radny Kamil Orpel  w związku z zaobserwowaną sytuacją w trakcie głosowania, wyraził swoje 
niezadowolenie i oburzenie podkreślając, że tego rodzaju zachowanie należy potraktować jako 
jawne złamanie zasady tajności głosowania.  
Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej  Jarosław Buzarewicz podkreślił, że jeżeli powtórzy się 
tego rodzaju zachowanie (tzn. głosujący radni nie będą przestrzegać wypracowanych przez Komisje 
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Skrutacyjną zasad) przerwie głosowanie.  Po oddaniu głosu przez kolejną osobę, która zadaniem 
radnego naruszyła zasady głosowania tajnego Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej zrezygnował z 
członkostwa w tej Komisji przerywając głosowanie.  
Komisja Skrutacyjna po rezygnacji radnego Jarosława Buzarewicza liczyła dwóch członków, co 
uniemożliwiało przeprowadzenie głosowania z uwagi na zapisy w Statucie Powiatu (zgodnie z §24 
ust 9 „głosowanie przeprowadza powołana na sesji, co najmniej trzyosobowa Komisja Skrutacyjna, 
która wybiera spośród własnych członków przewodniczącego”).  
Z uwagi na wątpliwości, które były wyrażane podczas głosowania oraz dla czytelności sytuacji 
Komisja Skrutacyjna  komisyjnie zniszczyła oddane głosy.  
Jak podkreślił Radca Prawny Piotr Sosiński, to Komisja Skrutacyjna jest gospodarzem procedury 
głosowania i wyznacza określone zasady i kierunki działania. W sytuacji, gdy Komisja Skrutacyjna 
zmniejszyła się do grona dwuosobowego w tym momencie kontynuowanie głosowania przez tę 
Komisję byłoby obarczone wadą prawną, której nie można byłoby przywrócić. Stąd jednomyślna 
decyzja Komisji Skrutacyjnej o ponownym przeprowadzeniu głosowania.   
Przewodniczący ogłosił 15 minutową przerwę.  
Po przerwie Radny Jarosław Buzarewicz zawnioskował o przerwanie obrad sesji do poniedziałku 
18 stycznia 2016 roku do godziny 9,00.  
W wyniku głosowania ( 8 za, 9 przeciw, 0 wstrzymujących się – 17 radnych obecnych) wniosek nie 
uzyskał wymaganej większości i został odrzucony. 
Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski przystąpił do procedury uzupełnienia składu 
Komisji Skrutacyjnej: 
Radny Kamil Orpel  zgłosił kandydaturę radnego Arkadiusza Muchy, który wyraził zgodę; 
Wicestarosta Krzysztof Kwiatkowski zgłosił kandydaturę radnego Stanisława Janora, który 
wyraził zgodę; 
Radny Jarosław Buzarewicz zgłosił kandydaturę radnego Leonarda Górskiego, który wyraził 
zgodę; 
Radna Grażyna Owczarek podtrzymała swoją kandydaturę, a tym samym wyraziła zgodę na 
członkostwo w Komisji Skrutacyjnej. 
Radna Ewa Woźniak podtrzymała swoją kandydaturę, a tym samym wyraziła zgodę na 
członkostwo w Komisji Skrutacyjnej. 
Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski przeprowadził głosowanie nad wyborem 
pięcioosobowej Komisji Skrutacyjnej.  
W wyniku głosowania (17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się) powołano Komisję Skrutacyjną.  
Wiceprzewodniczący Rady Krzysztof Krajewski poprosił komisję o ukonstytuowanie się i 
przeprowadzenie tajnego głosowania, a w tym celu przygotowanie zasad i kart do głosowania. 
Na czas pracy komisji Wiceprzewodniczący Rady ogłosił 5 minutową przerwę w obradach.  
W trakcie prac Komisji Skrutacyjnej dwóch radnych zgłosiło, że rezygnuje z pracy w tej Komisji, a 
byli to: radny Arkadiusz Mucha i radny Leonard Górski. Z uwagi na fakt, że skład Komisji 
Skrutacyjnej nie zmniejszył się poniżej trzech osób, członkowie kontynuowali swoje czynności w 
składzie: przewodnicząca Ewa Woźniak, członkowie Grażyna Owczarek i Stanisław Janor,  
Po przerwie Komisja Skrutacyjna przystąpiła do procedury głosowania zgodnie z zasadami: 

1. Głosowanie odbywa się poprzez wyczytywanie wg listy obecności, nazwisk radnych, 
wręczenie kart, podejście kolejno do miejsca umożliwiającego radnym tajne (dyskretne) 
dokonanie wyboru kandydata na kartach do głosowania. Następnie wrzucenie kart do urny.  

2. Karta do głosowania zawiera brzmienie: „Karta do głosowania w wyborach 
Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego” oraz pytanie „Czy jesteś za wyborem na 
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Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego radnego:”. Poniżej są wymienieni 
kandydaci z imienia i nazwiska, a obok umieszczona jest kratka z opisem „tak”. Na dole 
karty z prawej strony umieszczona jest kratka z opisem „wstrzymuję się”. 

3. Radny dokonuje wyboru, poprzez postawienie jednego znaku „X” na karcie 
do głosowania : 
a) w kratce przy nazwisku jednego kandydata (w takim przypadku głos oddany za jednym 
kandydatem uznaje się jednocześnie za głos oddany przeciwko drugiemu z kandydatów), 
 lub   
b) w kratce z oznaczeniem : „wstrzymuję się”.  

4. Głos uważa się za nieważny jeżeli radny na karcie do głosowania: 
1) postawi znak „X” w więcej niż jednej kratce;  
2) nie postawi znaku „X” w żadnej kratce; 

5. Za kartę nieważną uważa się kartę do głosowania inną niż ta, która została ustalona przez  
Komisję Skrutacyjną  lub nieopatrzoną pieczęcią Rady Powiatu Wałbrzyskiego. 

Kandydata na Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego uważa się za wybranego, jeżeli w 
głosowaniu uzyska, co najmniej 9 głosów „za”.  
Komisja przystąpiła do procedury głosowania. Radni wyczytywani z listy obecności, otrzymywali 
kartę do głosowania w celu oddania głosu.  
Po głosowaniu Wiceprzewodniczący Rady ogłosił 5 minutową przerwę w obradach w celu 
przeliczenia głosów i przygotowania protokołu przez Komisję Skrutacyjną.  
Po przerwie Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Ewa Woźniak odczytała protokół Komisji 
Skrutacyjnej (stanowi zał. 25 do protokołu), potwierdzając, że w wyniku przeprowadzonego tajnego 
głosowania w którym brało udział 17 radnych, wymaganą większością głosów 9 za, na funkcję 
Przewodniczącego Rady wybrano radną Dorotę Piotrzkowską. Kontrkandydat Grzegorz 
Walczak otrzymał 8 głosów „za”. Żaden z radnych nie wstrzymał się od głosu, a wszystkie oddane 
głosy były ważne. Komisja potwierdziła również, że podczas głosowania nie zaszły okoliczności, 
które mogły mieć wpływ na wynik głosowania.   
W wyniku przeprowadzonego tajnego głosowania Rada Powiatu Wałbrzyskiego podjęła 
uchwałę Nr XII/4/16 w sprawie wyboru Przewodniczącego Rady Powiatu Wałbrzyskiego.” 
(stanowi zał. 26 do protokołu). 
 
Ad 25 Interpelacje i zapytania radnych. 
W okresie między sesjami wpłynęło jedno zapytanie Andrzeja Lipińskiego. 
Radny Marek Tarnacki  zwrócił się do Starosty Wałbrzyskiego Jacka Cichury z zapytaniem jaka 
jest jego wizja w zakresie pozyskiwania środków unijnych i jaki ma pomysł, aby te środki w nowej 
strategii finansowania wykorzystać w zakresie wdrażania ich jako pomocowe w rożne działania 
powiatu wałbrzyskiego. Wyraził jednocześnie obawy, że starosta nie przygotowuje żadnej koncepcji 
w ww. zakresie. Radny przypomniał, że występował już z inicjatywą, aby w tut. Starostwie 
utworzyć zespół ds. składania wniosków o środki unijne.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura zapewnił, że powiat wałbrzyski będzie aspirował o środki 
finansowe w tramach RPO.  
Radna Ewa Woźniak zapytała, czy Powiat jako organ prowadzący placówki oświatowe występuje 
o środki zewnętrzne ponieważ obecnie otwarte są wszystkie konkursy na edukacje „od przedszkola 
do seniorów”. Zapytała również, czy zawiązały się jakieś grupy robocze, czy będziemy jako powiat 
występować dla naszej placówki w Szczawnie – Zdroju czy domów dziecka lub ośrodków szkolno 
– wychowawczych.  
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Wicestarosta Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że wydział merytoryczny na bieżąco analizuje 
sytuacje, przeglądamy uruchamiane programy, a efektem tego jest dzisiejsze procedowanie uchwały 
w zakresie RPO. Na placówkach oprócz działań stricte edukacyjnych czy wychowawczych 
będziemy się ubiegać o środki w ramach OZE, chcemy montować instalacje fotowoltaiczne. Przy 
tych instalacjach chcemy wykonać ogrzewanie Domu Dziecka Catherine – będzie to wpisane 
integralnie w ten projekt. Pozyskanie środków w ramach aglomeracji wałbrzyskiej są nikłe. Jak 
podkreślił Wicestarosta docierają do niego sygnały, że większość środków już została podzielona 
między włodarzy dlatego zamierza wystąpić do Ministerstwa Rozwoju o wszczęcie kontroli w 
ramach dystrybucji środków, które będzie robiło biuro pośredniczące w Aglomeracji Wałbrzyskiej.  
Radna Ewa Woźniak ze zdziwieniem przyjęła informację o nieprawidłowościach w dystrybucji 
tych środków, skoro jak wspomniała jeszcze ich nie rozdano. Podkreśliła ponownie, że placówki 
potrzebują wsparcia organu prowadzącego.  
Radny Grzegorz Walczak stwierdził, że działania tego Zarządu są od samego początku w kontrze 
do Aglomeracji Wałbrzyskiej. Powiat Wałbrzyski czyli mieszkańcy gmin tego powiatu chcą 
korzystać ze środków w ramach Aglomeracji Wałbrzyskiej, a negatywne podejście Zarządu i ciągłe 
oszczerstwa wcale im tego nie ułatwi.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz odpowiadając przywołał przykład wskazujący na ciągłe 
insynuacje radnemu Grzegorza Walczaka jakoby Powiatem Wałbrzyskim kierował Pan 
Wicestarosta, a nie Starosta.  
Wicestarosta Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że powiat współpracuje z gminami i jako przykład 
podał projekt z wykorzystaniem „fotowoltaniki” będzie robiony w partnerstwie z trzema gminami. 
Rozmowy  w tym zakresie są prowadzone z gminami i jeżeli pojawią się takie możliwości to 
będziemy z nich korzystać.  
Radny Kamil Orpel przypomniał, że nie było możliwości formalno – prawnych aby powiat był 
członkiem takiej organizacji. Ze zdziwieniem przyjął negatywną postawę członków Zarządu  wobec 
Prezydenta, aglomeracji wałbrzyskiej. Brak dobrych relacji utrudni współpracę. Przedstawił 
możliwości powiatu włączającego się w idee aglomeracji Wałbrzyskiej czyli rozwoju całego 
regionu.     
Radny Marek Tarnacki   zwrócił się do Starosty Wałbrzyskiego Jacka Cichury z zapytaniem jak 
ocenia poziom bezrobocia w powiecie wałbrzyskim i jakie działania podejmie, poza tymi, które 
wynikają z zapisów ustawy o promocji zatrudnienia i zwalczania bezrobocia. Przypomniał o 
podejmowanych dotąd działaniach, takich jak m.in. organizowanie konwersatorium w tym zakresie. 
W związku z czym podczas minionych kadencji zostały już wypracowane pewne koncepcje 
dotyczące omawianego problemu. Zaznaczył, że obecnie mamy do czynienia z bezrobociem 
instytucjonalnym, czyli z sytuacją, gdzie dotychczasowe ustawowe narzędzia nie pozwalają na 
sukcesywną walkę z bezrobociem. Mocno wyartykułował opinię, że problematyka ta  powinna być 
dla starosty kwestią pierwszorzędną. Wezwał ponadto starostę do podjęcia działań w zakresie 
zwalczania bezrobocia. Zaapelował, aby starosta był inicjatorem we wprowadzeniu na terenie 
powiatu wałbrzyskiego programu pilotażowego zwalczania bezrobocia.  Dodał, że jest to kwestia 
powołania tzw. grupy eksperckiej i intensywnej pracy, co jest również związane z wydatkowaniem 
środków finansowych.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura powiedział, że stan bezrobocia w powiecie wałbrzyskim 
spada. Przypomniał o funkcjonowaniu powołanej Powiatowej Radzie Rynku Pracy w Wałbrzychu, 
która jest organem opiniodawczo - doradczym Starosty Powiatu Wałbrzyskiego w sprawach 
polityki rynku pracy. Zaznaczył przy tym, że Powiatowy Urząd Pracy w Wałbrzychu osiąga 
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wysokie wyniki w walce z bezrobociem.  
 
Radny Kamil Orpel przypomniał, że w latach poprzednich, każdego roku, Powiatowy Urząd Pracy 
w Wałbrzychu realizował Program Wspierania Bezrobotnych, z którego następnie „rozliczany był” 
przez Ministerstwo Pracy i Polityki Społecznej.  W ramach tego rozliczenia w minionych latach  
PUP w Wałbrzychu otrzymywał tzw. premię za osiągniecie wskaźników. Zapytał czy w związku z 
realizacją wyżej wspomnianego programu w 2014 roku zostały osiągnięte założone wskaźniki oraz 
czy została wypłacona premia. Zwrócił się do Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego z prośbą o 
przygotowanie pisemnej informacji w przedmiotowej sprawie.  
 
Ad 26 Wnioski i oświadczenia radnych.  

• W okresie między sesjami wpłynęły dwa wnioski Andrzeja Lipińskiego i Arkadiusza 
Muchy 

• W miesiącu grudniu wpłynęło rozstrzygnięcie nadzorcze  Wojewody Dolnośląskiego do 
uchwały Nr XI/66/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie uchwalenia na 2016 rok 
programu współpracy powiatu wałbrzyskiego z organizacjami pozarządowymi, 
unieważniając paragraf 12 ust 2 i 3. Pozostałe zapisy nie ulegają zmianie i będą 
obowiązywać od 1 stycznia 2016 roku. Szczegóły rozstrzygnięcia są do wglądu w Biurze 
Rady 

• Informuję, że Pan Krzysztof Kwiatkowski złożył pisemną rezygnację z członkostwa w 
Klubie Radnych Prawa i Sprawiedliwości. Z uwagi na wymogi statutowe, które mówią że 
klub powinien liczyć minimum trzy osoby uprzejmie informuję, że klub radnych Prawa i 
Sprawiedliwości przestał istnieć.  

• Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos?    
Radny Grzegorz Walczak w imieniu Burmistrza Gminy Głuszyca podziękował wszystkim radnym 
za przekazanie nieruchomości, która w przyszłości będzie służyła wszystkim mieszkańcom naszej 
gminy.  
 
Ad 27 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodnicząca Rady Dorota Piotrzkowska  
zamknęła obrady  XII Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego.  
Integralną część protokołu stanowi nagranie przechowywane na nośniku CD.  
           

       Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
         /-/ 
        Dorota Piotrzkowska 
 
Protokół sporządziły: 
Anna Gromniak 
Inspektor w Biurze Rady                                           
Violetta Muszyńska 
Główny Specjalista 

 
 
 


